
Abstrakt: 

Generická substituce byla legislativně zavedena v České republice zákonem 

č. 378/2007. Poté se objevily obavy, že generické léčivé přípravky jsou méně kvalitní 

a bezpečné a že při jejich užívání se může vyskytnout řada nežádoucích účinků. 

Výše uvedené skutečnosti nás vedly k analýze informovanosti, názorů a zkušeností 

pacientů s generickou substitucí. 

Bylo provedeno prospektivní dotazníkové šetření ve vybraných lékárnách ČR. 

Sběr dat byl prováděn v období leden-květen 2009. Data byla analyzována pomocí 

vybraných statistických metod. Využit byl MS Excel a statistický software SPSS. 

Vyplněné dotazníky byly získány od 501 respondentů a byly zařazeny do 

hodnocení. Průměrný věk pacientů byl 57 let a ze dvou třetin se jednalo o ženy. 

S prováděním GS v lékárnách souhlasí 75 % pacientů. Polovině respondentů byla 

GS aspoň jednou nabídnuta a většina  z nich s touto možností souhlasila. Pouze 7 % 

pacientů požadovalo aktivně GS po lékárníkovi. GS byla častěji nabídnuta ženám, 

starším pacientům a pacientům s více léčivy (p<0,05).  

Z výsledků vyplývá, že většina pacientů souhlasí s GS v lékárnách a lékárníka 

vnímá jako garanta bezpečnosti GS. Ukazuje se, že nedostatečná informovanost, a 

to nejen na straně pacientů, může být jedním z klíčových faktorů bránících většímu 

používání GS v praxi. 
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